
يك س�وم ميانگين جهان�ي، بارش و س�ه برابر 
ميانگين جهاني، تبخي�ر آب داريم؛ يعنی يك 
خس�ارت 9برابری محض! مس�ئولان هر چند 
وقت يك بار هش�دار مي دهند و مي گويند بايد 
چنين و چنان شود، اما در عمل همان سيستم 
غلط مصرف آب كه در بخش هاي مختلف وجود 
داشته، تكرار مي شود؛ صنايع آب بر در جاهايي 
كه نبايد به فعاليت شان ادامه  دهند، كشاورزي 
نامتناسب با اقليم كشور، آن  هم با روش آبياري 
غلط قديمي در حال انجام اس�ت و البته توجه 
درخوري نيز به آبخيزداري نمي شود. انگار كسي 
نمي خواهد ب�اور كند كه با مش�كل آب مواجه 
شده ايم، گويا همه، خودشان را به آن راه زده اند! 
اما اين يك هشداري جدي  است، اگر همين طور 
ادامه دهيم، اين منبع تجديدناپذير از دستمان 
خواهد رفت و ديگر راهي براي جبران نمي ماند. 

يك روز خبر مي رسد كه آب سدها به قدري كم شده 
كه شايد در آينده كفاف تأمين آب مورد نياز كشور را 
ندهد. روز ديگر خبر كم آبي چشمه ها و رودخانه ها 
منتشر مي شود و اينها در حالي است كه مسئولان 
فقط نسبت به اين خبرها ابراز نگراني مي كنند. واقعاً 
آنها نمي دانند كه نگراني و هشدار به تنهايي كافي 

نيست و بايد اقدامي انجام شود؟!
 بحران تبخي�ر و هدر رف�ت آب و حال بد 

سدها
ميزان متوسط بارش در ايران برابر با ۲۵۰ ميلي متر 
در سال است كه اين رقم معادل يك سوم متوسط 
بارش جهاني است و از س��وي ديگر نرخ متوسط 
تبخير در كش��ور ما معادل ۲هزارو۱۰۰ ميلي متر 
در سال است كه اين رقم خود معادل سه برابر نرخ 
متوسط جهاني است. در چنين شرايطي با مديريت 
غلط منابع آبي و بي توجهي به ميزان عرضه و تقاضا، 
مشكلات در حوزه آبي تشديد ش��ده و زنگ خطر 

بحران بي آبي به صدا درآمده است. 
به تازگ��ي مدير دفت��ر بهره برداري ش��ركت آب 
منطقه اي تهران درباره بحران آب در كشور گفته، 
فروردين امس��ال به لحاظ آمار بارش��ي اصلًا ماه 
خوبي نبود و كاهش ۷۷ درصدي بارش را در همين 
فروردين نس��بت به متوس��ط بلندمدت داريم و 
كاهش ۳۵۴ ميليون مترمكعبي را نسبت به ذخاير 

سد ها در سال هاي نرمال شاهد هستيم. 

همچنين آمار دفتر اطلاعات و داده هاي آب كشور 
نشان مي دهد، با سپري شدن ۲۱۶ روز از سال آبي، 
تا ۶ ارديبهشت سال آبي ۱۴۰۱- ۱۴۰۰ ميزان كل 
حجم آب در مخازن سدهاي كشور حدود ۲۶/۴۳ 
ميليارد متر مكعب است كه نسبت به مدت مشابه 

سال آبي گذشته ۱۱ درصد كاهش داشته است. 
 صنايع فولاد به جنوب كشور منتقل شود

يكي از مهم تري��ن دلايل كمب��ود آب در مناطق 
مركزي و خشك كشور جانمايي نادرست صنايع 
فولاد است. متأسفانه بسياري از صنايع آب بر كشور 
به جاي اح��داث در نزديكي دريا ه��ا در مناطقي 
تأسيس شده كه به لحاظ برداش��ت از آبخوان ها، 
مناطقي ممنوعه و بحراني محسوب مي شوند. در 
چنين شرايطي نه تنها مسئولان و مديران كشور، 
فكري ب��راي جا به جايي آنها به مناطق س��احلي 
نكرده اند، بلكه اين صنايع را در مناطق خش��ك و 

كم آب نيز توسعه داده اند. 
اسماعيل كهرم، كارشناس محيط زيست در اين باره 
به خبرنگار »ج��وان« مي گويد: »همانطور كه در 
پزشكي گفته شده، پيشگيري بهتر از درمان است، 
در مورد اس��تفاده از منابع آبي نيز پيش��گيري از 
هدررفت آب بهتر از جبران خس��ارت ناشي از آن 
اس��ت. همان روزها كه مي خواستند كارخانه هاي 
فولاد مباركه و ذوب آهن اصفهان را تأسيس كنند، 
من و ساير كارشناس��ان محيط زيستي مخالفت 
كرديم و گفتيم جاي اين صنايع در آنجا نيست، اما 
گوش كسي بدهكار نبود و تأسيسات صنايعي را كه 
مصرف آب آن به شدت زياد است، به شهر كويري 
مانند اصفهان تحميل كردند. حالا خسارات ناشي از 

اين تصميمات اشتباه را مي بينيم. «
او با بي��ان اينكه هر كيلو ف��ولاد، ۳۵ هزار ليتر آب 
مصرف مي كند، اظهار مي دارد: »تأسيس و گسترش 
صنايع فولادي در كنار كشت محصولات كشاورزي 
آب بر منجر به خشك شدن زنده رود شد. بعد از آن 
هم براي ادامه فعاليت كارخانه ها و تداوم كشاورزي 
سراغ سفره هاي زيرزميني رفتند كه در نتيجه آن، 
دشت هاي اصفهان فرونشست كرده و پل خواجو و 
سي وسه پل هم ترك برداش��ت. تا جايي كه اعلام 
شده زمين در اصفهان به طور سالانه ۱۶ سانتي متر 

فرونشست مي كند!«
كهرم با اشاره به اينكه زاينده رود ارزشش را دارد كه 
صنايع فولادي مستقر در اصفهان را با هزينه اي بالا 

به كنار دريا منتقل كرد، اظهار مي دارد: »مسئولان 
تصميم اشتباه گرفتند و حالا خسارت اين تصميم 
اشتباه را بپردازند. بايد تأسيسات فولاد را به جنوب 
كشور منتقل كنيم، اگر چه اين كار بسيار هزينه بر و 
زمان بر است، اما بايد طي دو سال تكه تكه بخش هاي 

مختلف ذوب آهن و فولاد مباركه منتقل شود. «
  تركيه كشت هندوانه را متوقف كرده است 

ما نه!
متأسفانه كمتر كسي نس��بت به استفاده بهينه از 
آب احساس مس��ئوليت مي كند و كمتر مسئولي 
به دنبال حل كمبود منابع آبي در كش��ور اس��ت. 
وگرنه بارها اعلام ش��ده كه كش��ت ميوه اي مانند 
هندوانه، آب زيادي مي خواهد و توليد اين محصول 
به منابع آبي كشور صدمه وارد مي كند. روز گذشته 
اسماعيل مراديان، نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
ميوه و سبزي با اش��اره به اينكه تنش هاي آبي در 
كشور شدت گرفته اس��ت، گفت: »تركيه با هدف 
حفظ منابع آبي خ��ود ميزان كش��ت هندوانه را 
كاهش داده  اس��ت، چراكه براي تولي��د يك كيلو 
هندوانه حداقل بايد ۳۰۰ ليت��ر آب مصرف كرد، 
از اين رو ميزان صادرات هندوانه از ايران به تركيه 
شدت گرفته است. «  آنطور كه مشخص است ساير 
كش��ورهاي دنيا اهميت حفظ مناب��ع آبي خود را 

فهميده است، اما ما نفهميده ايم!
 اهميت آبخي�زداري در حف�ظ منابع آبي 

كشور
امين محم��ودي، كارش��ناس كش��اورزي درباره 
جلوگيري از هدررفت منابع آبي به »جوان آنلاين« 
مي گويد: »يكي از روش هاي جلوگيري از تبخير آب 
توجه به آبخيزداري است. اين در حالي است كه در 
س��ال هاي اخير به اجراي عمليات آبخوان داري و 

آبخيزداري در سطح كشور توجهي نشده است. «
او ادامه مي دهد: »كش��ورهايي مثل امريكا، كانادا، 
آلمان، كش��ورهاي اس��كانديناوي، حت��ي هند، 
پاكستان و افغانس��تان كه نزديك ايران هستند از 
س��ال ها قبل به اجراي عمليات آبخيزداري توجه 
زيادي ك��رده  و از اين راه منابع آبي كشورش��ان را 

نجات داده اند. «
محم��ودي درباره آبخي��زداري اينگون��ه توضيح 
مي دهد: »عمليات آبخيزداري به اين معناست كه 
ما بتوانيم در زمان بارندگي با روش هاي مختلف، آب 
را به زير زمين هدايت كنيم تا در ماه هاي بي بارش و 

خشك سال از آن آب بهره برداري كنيم. «
به گفته اين كارشناس كش��اورزي آبخوان داري، 
فرآيندي نيست كه فوراً نتيجه بدهد و منابع آبي 
كش��ور را نجات دهد و باي��د زودت��ر از اينها انجام 
مي شد، اما در هر صورت توجه به آبخيزداري براي 

حل مشكلات آبي، امري ضروري و لازم است. 
محمودي با اش��اره ب��ه اقداماتي ك��ه در عمليات 
آبخيزداري مهم است، مي گويد: »يكي از مهم ترين 
روش هاي اجراي عمليات آبخوان داري براي جذب 
آب ناش��ي از بارندگي ب��ه داخل زمين، كاش��ت 
پوشش گياهي، س��ازه هاي آبي و نرده هاي پلكاني 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در ۳۰ س��ال اخير 
تنها روي سدسازي هاي گسترده تمركز شده كه 
تأثير سوءشان بيش از تأثير مثبت شان بوده است. 
متأس��فانه با تصميمات اشتباه مس��ئولان حوزه 
آبي، همچنان به توسعه سدسازي در كشور ادامه 
مي دهيم. با اين كار، بخشي از آب هاي ذخيره شده 
در پشت سد ها تبخير مي شود و توسط ابر به بيرون 

از كشور مي رود. « 
او به وزارتخانه هايي كه بايد در اين مسئله پاي كار 
بيايند نيز اشاره مي كند و مي گويد: »بايد با حمايت 
وزارت نيرو و وزارت جهاد كشاورزي، آبخيزداري را 
گسترش دهيم، در غير اين صورت مشكلات ناشي 
از كم آبي گريبان تمام كشور را خواهد گرفت و حتي 
ممكن است جنگ آبي ميان شهرها و استان ها به 

راه بيفتد. « 
 از مس�ئولاني ك�ه دائم الجلس�ه اند ت�ا 

مسئولاني كه تعارض منافع دارند!
حجت ميان آبادي، پژوهشگر حوزه آب و عضو هيئت 
علمي گروه مهندسي آب دانشگاه تربيت مدرس هم 
با انتقاد از عملكرد مس��ئولان در حوزه منابع آبي 
كشور به خبرنگار »جوان« مي گويد: »هيچ راهكاري 
بهتر از اين نيس��ت كه طرز تفكر سياس��تگذاران، 
سياستمداران، دانشگاه و رسانه در خصوص مسائل 
آبي اصلاح شود. راهكار دوم هم اين است كه با اين 
رويكردي كه سياستمداران در پيش گرفته اند، بهتر 
اس��ت كه دولت هيچ كاري نكند، چراكه عملكرد 
مسئولان دولتي طي سال هاي اخير در حوزه آب 
كشور نشان مي دهد كه به جاي بهتر شدن وضعيت، 

مشكلات را تشديد كرده است.«
او ادام��ه مي دهد: »وقت��ي ي��ك نفر ب��ا بيماري 
صعب العلاج مواجه ش��ود با داروهاي اش��تباهي 
بيماري را تشديد نمي كنند، بلكه با انجام آزمايشات 
متعدد و پرسيدن نظر پزشكان متخصص، داروهايي 
مناسب آن بيماري را براي فرد تجويز خواهند كرد. 
متأس��فانه در حوزه منابع آبي خلاف اين مسئله 
انجام مي شود، چرا سيستم منابع آبي كشور، سالانه 
از چند هزار ميليارد تومان پول هاي ضرب الاجلي 
براي حل مشكلات آبي كش��ور استفاده مي كند، 
اما شاهد آن هستيم كه مشكلات بيشتري ايجاد 

شده است. «
ميان آبادي اظهار مي دارد: »با رسيدن فصل گرما، 
صحبت ها درباره تنش آبي به مي��ان مي آيد و هر 
كس��ي هم به دنبال راهكار فوري و مسكن موقتي 
مي گردد، اما در فصل پاييز و زمس��تان كه فرصت 
مناسب چاره انديشي براي مشكلات آبي در روزهاي 
گرم است، همه چيز به فراموشي سپرده مي شود و 

هيچ كس اقدام مؤثري انجام نمي دهد. « 
اين پژوهشگر حوزه آب در پاسخ به اين سؤال كه 
چرا مسئولان اقدام مؤثري در جهت حل اساسي 
مشكلات آبي انجام نداده اند، مي گويد: »به عقيده 
من مسئولان سه گروهند، يك عده آنقدر جلسه 
مي روند ك��ه فرصت فكر كردن به حل مش��كل را 
ندارند. گروه دوم هم نمي خواهند بش��نوند و فكر 
هم نمي كنند و البته گ��روه آخر كه تعارض منافع 
دارند و به نفع شان نيست كه بشنوند  و اين مهم ترين 
چالش براي حل مشكلات ايجاد شده در منابع آبي 

كشور است. «
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كاهش مدت زمان ثبت اظهارنامه ثبت اختراع

بیدارباش »آب« در سراب مسئولان
»جوان« در گفت و  گو با كارشناسان، بحران آب و نحوه مواجهه مسئولان را با اين وضعيت مورد بررسي قرار داده است

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

جوان نورس�ي نزد او آمده ت�ا براي ق�رض چندميلياردي اش 
كمك بگيرد. 

مي پرسد ماجرا چيس�ت؟ مي گويد زميني قس�طي خريده ام 
كه ترقي كند، حالا كه زمان بازپرداخت اقس�اطش رسيده، به 
مشكل برخورده ام. زمين حتي به نصف قيمت فروش نمي رود. 
جوانك مثل كرم ابريش�م پيله اي دور خودش تنيده كه دارد 

خفه اش مي كند!
»علاءالدي�ن ميرمحمدصادق�ي« پدر گچ و س�يمان كش�ور 

مي گويد:
-  جواناني كه قصد ورود به تجارت دارند، ابتدا شاگردي كنند 
و بعد به مرور حسابدار، فروشنده و مدير شوند. آنگاه اگر خدا 
خواست، كسب وكاري راه بيندازند. . . پشتكار، درستكاري و 

امانتداري ضامن توفيق بيشترشان خواهد بود. 
مي پرس�م همين؟ مي گويد نه. . . مهم تر آنك�ه عجله اي براي 
پولدار شدن نداشته باشند. امروز بازار سرمايه، بيچاره كساني 

است كه خواسته اند ره صد ساله را يك شبه طي كنند!
اينها فوت كوزه گري است؛ حواستان باشد، ها!

569
لوكس انگاري بیمه ها

 از خدمات روانشناسي!
با وجود اينكه برنامه ششم توسعه بر بيمه خدمات
روانشناسي تأكيد داشته اما قانون بودجه اعتباري

 براي بيمه اين خدمات در نظر نگرفته است
چيزي بين 150 تا 400 هزار تومان و حتي گاهي بيشتر بابت هر جلسه، 
خدمات مشاوره يا روانشناسي را به خدمتي لوكس تبديل كرده است. 
سال هاست بحث بيمه اين خدمات مطرح شده و حتي قانون برنامه 
ششم توسعه بيمه شدن اين خدمات را تكليف كرده است، اما بيمه ها 
هنوز زير بار اين ماجرا نرفته اند و خدمات روانشناسي و مشاوره بيمه 
نيس�ت. بيمه نبودن و دسترسي نداش�تن همگاني به اين خدمات 
شايد يكي از دلايل رشد آمار آس�يب هاي اجتماعي نظير طلاق در 
جامعه باشد. از سوي ديگر گراني و لوكس شدن خدمات مشاوره اي 
موجب ش�ده بازار سوء اس�تفاده از اين رش�ته پر مخاطب و دور از 
دسترس حسابي داغ شود. روان شناس نماها در فضاي مجازي براي 
خودش�ان كس�ب و كار راه انداخته اند و مردمي كه پول استفاده از 
خدمات گران مشاوران و روانشناسان را ندارند، مشتري پر و پا قرص 
صفحاتي مي شوند كه نظارتي بر آنها نيست و مي تواند مشكلاتشان 
را حتي عميق تر كند؛ صفحاتي كه البته چندان هم رايگان نيستند 
و خيلي وقت ها هم ممكن اس�ت مخاطبش�ان را سركيس�ه كنند. 

بر پايه آمارهاي رسمي وزارت بهداشت چيزي حدود ۲۵ درصد از جمعيت 
كش��ورمان از اختلالات رواني رنج مي برند و به مراجعه به روانپزش��ك 
و درمان ني��از دارند؛ كرونا اين اختلالات را تش��ديد كرده اس��ت. طبق 
گزارش دفتر سلامت روان وزارت بهداشت، قبلًا ميزان شيوع اختلالات 
روانپزشكي، بين ۲۳/۴ تا ۲۳/۶ درصد بود، اما بنا بر مطالعه اي كه در اواخر 
سال99 انجام شد، مشخص شد كه اين عدد به ۲9/۷درصد رسيده است. 
در چنين شرايطي دسترس��ي به روانشناس و مش��اور براي همه مردم 
امكانپذير نيست. مشاوران و روانشناسان خبره و كار بلد هزينه هر جلسه 
مشاوره شان آنچنان بالاست كه اغلب مردم نمي توانند از پسش بربيايند 
و همين مسئله هم بازار روانشناس نماها را در فضاي حقيقي و مجازي 
حسابي سكه كرده است. طبق تعرفه هاي رسمي، خدمات مشاوره اي و 
روانشناسي در دو سطح كارشناسي ارشد و دكترا صورت مي گيرد براي 
كارشناسي ارشد مبلغ ۱۴۰ هزار تومان و براي دكتري مبلغ ۱۸۷ هزار 
تومان در ازاي ۴۵ دقيقه مشاوره در س��ال ۱۴۰۰ در نظر گرفته شده و 
امسال با تصويب هيئت دولت ۲۴ درصد به اين قيمت ها اضافه مي شود. 
خدمات روانشناسي و مشاوره در يكي دو جلسه به نتيجه نمي رسد و اين 
يعني فردي با اختلالي همچون وس��واس يا اضطراب براي درمان بايد 
هزينه اي چند ميليون توماني بپردازد و طبيعي است كه بسياري از اقشار 

جامعه چنين تواني ندارند. 
  تأكيد برنامه ششم توسعه بر بيمه خدمات روانشناسي 

محمد حاتمي، رئيس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره با تأكيد بر اينكه 
»خدمات روانشناسي« كالاي لوكس نيست، در رابطه با بحث قدمي بيمه 
خدمات روانشناسي و مشاوره مي گويد: » طبق برنامه ششم توسعه كشور 
نيز )بند »ج« ماده ۱۰۲( به ضرورت وضع بيمه هاي پايه و تكميلي جهت 

استفاده از خدمات روانشناسي اشاره مي شود.«
از نگاه وي خدمات روانشناسي و مشاوره نبايد به عنوان يك كالاي لوكس 
درنظر گرفته ش��ود. در وضعيت كنوني و همچنين دوران پساكرونا اين 
خدمات نقش ارزنده اي در سلامت روان خواهد داشت، بنابراين مسئولان 

كشور نيز بايد اين مهم را مورد تأكيد قرار دهند. 
طبق آماري ك��ه حاتمي ارائه مي ده��د، در حال حاض��ر روزانه به طور 
متوسط ۱۵۰ هزار مشاوره به شهروندان ارائه مي شود كه منطبق با نياز 
هموطنان نيست، چراكه در دوران پساكرونا جامعه نيازمند تقويت ارتباط 
با مشاوران و روان درمانگران، گفت وگو با اين جمعيت و دريافت راه حل 

در زمينه هاي متعدد است. 
از نگاه اين روانش��ناس مردم ش��ايد نياز زيادي به مراقبت هاي پزشكي 
نداشته باشند، اما بايد در خدمات مشاوره اي مهارت هاي زندگي در شرايط 
كرونايي، كنترل استرس و خشم، مهارت هاي ارتباطاتي را ياد بگيرند. بايد 
فرهنگ سازي استفاده از خدمات مشاوره اي در سطح ملي صورت بگيرد تا 

به سمت افزايش سطح سواد جامعه در اين حوزه حركت كنيم. 
  قانون براي سلامت روان بودجه نمي دهد 

حاتمي با يادآوري اينكه در اين راس��تا س��ازمان نظام روانشناس��ي و 
مشاوره كش��ور ملاقات هايي را براي رايزني با مس��ئولان دولتي در قوه 
مجريه و مقننه داشته است، اما تا كنون به نتيجه نرسيده است، تصريح 
مي كند: » حتي در شوراي عالي بيمه سلامت اين موضوع مطرح شده است، 
اما براي اجراي اين امر در قانون، بودجه اي در نظر گرفته نشده و از اين رو 

بيمه ها نمي توانند اين خدمات را تحت پوشش خود در آورند.«
آنطور كه رئيس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور مي گويد، گويا 
بحث بيمه خدمات روانشناسي از طريق قرارگاه ستاد ملي كرونا نيز اين 
امر را پيگيري كرديم. وي مي گويد: » به رئيس جمهوري در اين خصوص 
نامه نوش��تيم كه با پاندمي كوويد ۱9 ش��رايط پيچيده ت��ر و بحراني تر 
شده اس��ت و نياز به دريافت خدمات روانشناسي و مشاوره در بين مردم 
بيشتر احساس مي شود. از اين رو درخواست وصل شدن بيمه هاي پايه و 
تكميلي براي خدمات مشاوره و روانشناسي را حداقل در دوران پاندمي 
كوويد ۱9 داشتيم، اما آخرين پاس��خي كه دريافت كرديم، اين بود كه 
بودجه اختصاصي براي اين امر وجود ندارد. البته ۲۳ فروردين سال جاري 
نيز دفتر رئيس جمهوري در همين راستا به وزير اقتصاد نامه اي نوشته اند 

كه اميدواريم نتيجه بخش شود.«
  روانشناس نماها و روانشناساني كه سلامت روان ندارند!

روانش��ناس نماها هم يكي ديگر از چالش هاي مهم حوزه روانشناسي و 
خدمات مشاوره اي است و اين گروه به خصوص فضاي مجازي به شدت 
فعالند. غلامعلي افروز، روانشناس و استاد ممتاز دانشگاه تهران هم معتقد 
است دخالت در امر خدمات رواشناسي و مشاوره زياد شده و متأسفانه 
سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور نيز براي نظارت و بازرسي كامل 
و دقيق و مديريت اين حوزه محدوديت دارد. وي با بيان اينكه متأسفانه 
بعضاً پيش مي آيد برخي از همكاران داراي پروانه فعاليت براي رونق مراكز 
خود، فارغ التحصيلان كارشناسي ارشد رشته روانشناسي و مشاوره  را كه 
در مقطع كارشناسي مدرك غير مرتبط دارند و نمي توانند پروانه اشتغال 
دريافت كنند به كار مي گيرند، تصريح كرد: برخي از اين افراد آنقدر به 
خود جرئت مي دهند كه به تنهايي در فضاي مجازي فعاليت و براي خود 
تبليغ مي  كنند و مشاوره هاي مجازي به مردم مي دهند. بعضاً كارگاه هاي 
آنچناني برگزار مي كنند كه به دور از شأن ارزش هاي كشور است. درست 
است كه سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور داراي ناظر و كميته 
نظارت و ارزيابي است، اما تعداد روانشناسان زرد و بدون صلاحيت آنقدر 
زياد است كه امكان نظارت بر تمام آنها از سوي سازمان نظام روانشناسي 

و مشاوره كشور وجود ندارد. 
وي در پاسخ به انتقادات از روند كند بررسي صلاحيت در كميسيون ها 
و گرفتن پروانه اش��تغال اينگونه توضيح مي دهد:  » بايد كميسيون هاي 
تخصصي در سازمان بيشتر ش��ود و براي اين كار وقت گذاشته شود تا 
بتوانيم روند گرفتن پروانه را سرعت ببخشيم، اما اين سختگيري ها براي 
بررسي صلاحيت متقاضيان لازم اس��ت. بعضاً پيش مي آيد متقاضيان 
خود مشكل دارند، تعادل رواني ندارند يا تنها براي خوديابي وارد رشته 
روانشناسي شده اند. اين امر در تمام رشته ها وجود دارد و در روانشناسي 
نيز وجود دارد. از سوي ديگر برخي افراد توان لازم براي برقراري ارتباط 
را ندارند يا تعادل شخصيت ندارند، بعضاً خودشان پرخاشگر يا افسرده 
هستند و نمي توان پيش از اطمينان نسبت به سلامت روان و شخصيت و 

سلامت عاطفي اين افراد به آنها پروانه فعاليت داد.«

زهرا چیذري 

تكمیل پروژه ملي 
شناسايي هوشمند تصادف

با همكاري 3 شركت دانش بنيان، سيستم جامع
تماس اضطراري در تصادفات توليد شد

ب�ا هم�كاري تيم�ي مي�ان س�ه ش�ركت دانش بني�ان، س�امانه 
تم�اس اضط�راري )e- call( در قال�ب پ�روژه اي مل�ي ب�ا هدف 
شناس�ايي هوش�مند تصادف طراحي و توليد ش�د. با اين سامانه 
اطلاع رس�اني زمان�ي و مكاني تصادف�ات به نيروه�اي امدادي و 
انتظامي انجام و از خس�ارت هاي جاني و مالي جلوگيري مي شود. 
تقريباً سه سال قبل بود كه به منظور تعيين حد سرعت مجاز در هر جاده 
و كاهش آمار تصادفات جاده اي، دوربين هاي هوش��مند كنترل سرعت 
طراحي و ساخته شد. ساخت اين دوربين ها در آن زمان اتفاق مهمي بود 
و قرار شد در قالب يك پروژه ملي، شناسايي هوشمند تصادفات هم انجام 
شود، يعني با فناوري ايراني، مكان و زمان تصادف براي كاهش خسارت 
جاني و مالي مشخص شود. تصور نمي شد تا سه سال بعد اين اتفاق رخ دهد، 

اما با همت محققان سه شركت دانش بنيان، اين فناوري تكميل شد. 
 جوانان، قربانيان اصلي تصادفات

بنا بر آمارهاي سازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر، تصادفات جاده اي 
سومين  عامل مرگ  و  مير در ايران است. با توجه به آمارهاي بين المللي، 
مرگ هاي جاده اي ۲۵ درصد از كل مرگ هاي ناشي از جراحت ها را هم به 
خود اختصاص داده است. هر سال بيش  از يك ميليون و ۳۰۰هزار نفر در 
حوادث رانندگي جان خود را از دست مي دهند.  نكته دردآور در تصادفات 
اين است كه تعداد جوانان بين ۱۵ تا ۲9ساله كه هر سال در جهان به  علت 
تصادفات كشته مي شوند، در مقايس��ه با مرگ بر اثر بيماري هايي مثل 
اچ آي وي، ايدز، مالاريا و سل بيشتر اس��ت.  كاهش تصادفات به قدري با 
اهميت است كه مجمع عمومي سازمان ملل به منظور نجات جان انسان ها، 
پروژه اي به عنوان سند دهه براي ايمني جاده ها )۲۰۲۰ - ۲۰۱۱( تهيه و 
معرفي كرد. اين سند شامل پنج محور اصلي است، مديريت ايمني جاده ها، 
بهبود ايمني زير ساخت هاي جاده اي، وسايل نقليه ايمن تر، بهبود رفتار 

افراد در جاده ها و بهبود اقدامات پس از تصادف است. 
در ايران هم هر سال بودجه هاي كلاني بابت كاهش تصادفات، ارائه خدمات 
امداد و نجات، اسكان و تغذيه اضطراري در زمان وقوع حوادث و سوانح، 
ارائه آموزش هاي امداد و كمك هاي اوليه براي سوانح اختصاص مي يابد.  
ضمن اينكه هر سال برنامه هاي گس��ترده اي هم براي گسترش آموزش 
مقررات راهنمايي و رانندگي صرف مي ش��ود. دستيابي به فناوري هاي 
س��طح بالا براي كاهش هزينه هاي تصادفات، به دلاي��ل مختلف آنقدر 

پيچيده بوده است كه تاكنون از اين جنبه كمتر كار انجام شده بود. 
 موفقيت فناوري در نمونه هاي آزمايشي

معاونت علمي رياست جمهوري از چند س��ال قبل در قالب پروژه اي ملي 
با هدف شناسايي هوشمند تصادف، اقدام به حمايت از دانش بنيان ها در 
اين زمينه كرد. اين حمايت ها اكنون با همكاري تيمي ميان س��ه شركت 
دانش بنيان به ثمر نشسته اس��ت.  به گزارش پايگاه اطلاع رساني معاونت 
علمي رياست جمهوري، برخي از شركت هاي دانش بنيان با دغدغه كاهش 
تصادفات به اين حوزه ورود كرده اند. محققان اين ش��ركت ها با طراحي و 
ساخت نرم افزارهايي ايران ساخت در تلاشند تا جان مردم را نجات دهند و از 
خسارات ناشي از تصادفات رانندگي بكاهند.  در همين راستا سامانه تماس 
اضطراري )e-call( مهم ترين محصول است كه در قالب پروژه ملي شناسايي 
هوشمند تصادف با هدف شناسايي هوشمند تصادف و اطلاع رساني زمان 
و مكان رخداد سانحه تعريف شده است.  اين فناوري اجازه نمي دهد افراد 
به دليل ارس��ال به موقع كمك هاي درماني و ديگر خدمات در تصادفات 
جاده اي جان خود را از دس��ت دهند.  اين پروژه در حال حاضر در مرحله 
اتمام و پياده سازي سامانه قرار دارد. كاري كه با يك همكاري تيمي ميان سه 
شركت دانش بنيان »سامانه ساز دلفين آپادانا«، »آيرود الكترونيك آريا« 
و »موبيكار« و با حمايت ستاد توس��عه فناوري هاي فضايي و حمل و نقل 
پيشرفته معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري انجام شده است.  نصب 
نمونه هاي پايلوت اين فناوري روي ناوگان شركت ماموت ديزل، سازمان 
راهداري استان البرز و بيمه رازي نيز ديگر اقدامات انجام شده در اين زمينه 

است كه موفقيت آميز بوده و عملياتي خواهد شد. 
 هماهنگ شده با سازمان هاي امدادي

در سيستم جامع تماس اضطراري )e- call( كليه خودروهاي مجهز شده 
به اين سامانه، در صورت بروز يك تصادف جاده اي، به طور خودكار به مراكز 
امدادي و امنيتي متصل مي شوند  با اس��تفاده از سنسورهاي شناسايي 
تصادف و با يك شماره مشخص مختصات محل تصادف به مراكز اورژانس 
و ديگر مراكز هماهنگ شده براي كمك رساني، در همان لحظه تصادف، 
اطلاع رساني مي ش��ود. س��ازمان هاي امدادي مربوطه هم با داشتن اين 
فناوري و با استفاده از منابع انساني، خودرويي و ساير امكانات خود، اقدام به 
اعزام و خدمات رساني در همان نقطه تصادف خواهند كرد.  شركت دانش 
بنيان موبيكار يكي از سه توليد كننده اين فناوري است. اين مؤسسه اولين 
ارائه دهنده پلتفرم خودروهاي متصل در ايران است.  سعيد سهامي، مدير 
اين دانش بنيان پس از سال ها كسب دانش و تجربه در انگليس به ايران آمده 
و عده اي نخبگان جوان را نيز دور هم جمع و يك فناوري مهم را پايه گذاري 
كرده است.  شركت دلفين اسپادانا هم با گذشت بيش از يك دهه تجربه در 
حوزه فناوري مديريت ناوگان و هوشمندسازي آنها در تجهيز انواع ناوگان 
خودرويي در سازمان هاي مختلف خصوصي و دولتي، اكنون در جايگاهي 
قرار گرفته  كه درك بيشتري از فعاليت هاي مهم مديران حمل و نقل دارد.   
آيرود الكترونيك آريا هم فعاليت خود را از سال ۱۳۸9 در زمينه ساخت 
دستگاه هاي الكترونيكي- ارتباطي پيشرفته آغاز كرده است. سيستم هاي 
ترددش��مار آنلاين جاده اي، سيس��تم هاي برداش��ت اطلاعات جاده اي 
دوربيني، سيستم هاي اندازه گيري سرعت متوسط خودرو، سيستم هاي 
 )ANPR( موقعيت يابي آنلاين خودرو و سيستم هاي تش��خيص پلاك

نمونه هايي از فناوري توليد اين دانش بنيان است. 

مدت زم�ان ثبت اظهارنامه ه�ا در مجموعه 
مالكي�ت معنوي كه در س�ال گذش�ته پنج 
م�اه ب�ود، ب�ه ۲0 روز كاه�ش يافته اس�ت. 

رئيس مركز مالكيت معنوي سازمان ثبت اسناد 
و املاك كشور با اش��اره به روز جهاني مالكيت 
فكري گفت: با توجه به اينكه امسال سال توليد 
دانش بنيان و اشتغال آفرين است، مركز مالكيت 
معنوي وظيفه خود دانسته است بيشتر از قبل، 
برنامه ها و رويدادهايي را براي گراميداشت اين 
روز ترتيب دهد. بخش��ي از اين آگاهي س��ازي 
عمومي از طريق حضور در مدارس و دانشگاه ها 
اس��ت تا بتوانيم موضوع مالكيت فكري را كه 
چگونه مي توانيم از شركت هاي دانش بنيان و 
خلق ايده ها و فكر دانش آموزان حمايت كنيم، 
مطرح كنيم و اين موضوع را يادآوري نماييم كه 
خلق ايده به عنوان يك سرمايه فكري محسوب 

مي شود. 
س��يد محمدعلي ميرطاه��ري  اف��زود: براي 
اولين بار آيي��ن تجليل از نخب��گان و طراحان 
صنعتي و مخترعان جوان ۱۵ تا ۲۴ ساله كشور 
را خواهيم داشت. همچنين با اقداماتي كه انجام 
شده اس��ت، اتصال الكترونيكي را با ارگان هاي 
صدور مجوز كس��ب و كار برق��رار كرديم، اين 

هم ب��راي اولين بار اس��ت كه اي��ن اتفاق مهم 
محقق شده است. همچنين ما مدت زمان ثبت 
اظهارنامه ها در مجموعه مالكيت معنوي را كه 
در سال گذشته پنج ماه بود، به ۲۰ روز كاهش 
داديم و اين ه��م از اتفاقات مهم��ي بود كه در 

روزهاي اخير رخ داد. 
رئيس مركز مالكيت معنوي خاطر نشان كرد: 

از طرفي با معاونت فناوري رياس��ت جمهوري 
ب��ر اس��اس مصوب��ه هيئ��ت مقررات زدايي، 
اقدامات مشتركي را انجام مي دهيم كه اتصال 
الكترونيكي با فناوري رياست جمهوري برقرار 
شود تا شركت هاي فعال در حوزه دانش بنيان 
از اين طريق به ما معرفي شوند تا ما به سرعت 
بتوانيم برنامه ه��ا و خواس��ته هايي را كه آنان 

مطالب��ه مي كنند، پاس��خ دهيم و رس��يدگي 
كنيم.  ميرطاهري به رتبه ايران در سال ۲۰۲۰ 
در س��ازمان جهان��ي مالكيت فك��ري )وايپو( 
اش��اره كرد و افزود: طبق آمار رسمي سازمان 
جهاني وايپو، اي��ران رتب��ه ۳ را در حوزه ثبت 
اظهارنامه هاي علائم تجاري بعد از كشور هاي 

چين و امريكا به دست آورده است. 
وي ادامه داد: همچنين در حوزه ثبت طرح هاي 
صنعتي رتب��ه۱۲ و در حوزه ثب��ت اختراعات 
رتبه۲۱ را كس��ب كرده ايم، البته انتظار مقام 
معظم رهبري در حوزه ثبت اختراعات بيش از 
اين است و ما تلاش مي كنيم انتظارات ايشان 
را محقق كنيم و درصدد هس��تيم كه از طريق 

آموزش ها اين رتبه را ارتقا بخشيم. 
رئيس مرك��ز مالكيت معنوي گفت: هر س��اله 
نزديك به ۱۳۰كش��ور جهان براس��اس حدود 
۸۰ش��اخص در حوزه هاي مختلف اقتصادي و 
علمي رتبه بندي مي شود كه ايران در شاخص 
سرانه علائم تجاري ثبت شده در كشور رتبه يك، 
در شاخص سرانه طرح هاي صنعتي ثبت شده 
در كشور رتبه۱۴، در شاخص سرانه اختراعات 
ثبت شده در كشور رتبه ۷ و در شاخص سرانه 
درخواس��ت هاي ثبت اختراع تحت سيس��تم 

PCT، رتبه ۴۴ را به دست آورده است. 

علیرضا سزاوار

  مالکیت فکری


